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TRANSFORMAREA GANDURILOR

Lectia din aceasta saptamana ne vorbeste despre transformarea mentalitatii. Nu este posibila 
schimbarea comportamentului fara o transformarea reala a modului de a gandi. Reforma autentica incepe din 
interior. In primul rand Dumnezeu schimba modul nostru de a gandi. Dupa aceea schimba stiulul nostru de 
viata. Asa spune apostolul Pavel in Filipeni 4:8

„Încolo, fraţii mei, tot ce este adevărat, tot ce este vrednic de cinste, tot ce este drept, tot ce este 
curat, tot ce este vrednic de iubit, tot ce este vrednic de primit, orice faptă bună, şi orice laudă, aceea să vă 
însufleţească.”

De ce spune Pavel „aceasta sa va insufleteasca” [la aceste lucruri sa va ganditi]? Pentru ca repetarea 
aceluiasi gand conduce la punerea lui in practica. Nu putem sa ne schimbam comportamentul daca mai intai 
nu ne schimbam mentalitatea.  Mintea este originea actiunilor. Din lumea interioara a gandurilor, pe care 
nimeni nu o vede, pornesc actiunile. De aceea spune-mi ce gandesti si iti voi spune ce vei face. Reforma care 
nu se naste in minte este o reforma falsa. Este ca si cand ai varui casa prin exterior dar interiorul este 
darapanat. In viata de zi cu zi aceasta nu este o reforma adevarata, cu atat mai putin in viata spirituala. 

Gandurile au legatura cu natura pacatoasa a mintii. Ne nastem cu o natura pacatoasa, care este hranita 
de ganduri pacatoase. Nu isi gaseste placerea in Dumnezeu ci in lucrurile stricate ale acestei lumi. Dar in 
momentul convertirii, gandirea noastra devine asemenea lui Cristos. Atunci totul se schimba. Pavel declara 
in Coloseni 3:1-2

„Dacă deci aţi înviat împreună cu Hristos, să umblaţi după lucrurile de sus, unde Hristos stă la 
dreapta lui Dumnezeu. Gândiţi-vă la lucrurile de sus, nu la cele de pe pământ.”

Ce inseamna “ganditi-va la lucrurile de sus”? Aceasta nu este doar o fraza frumoasa pe care o 
spunem de obicei. Ce inseamna in realitate? Trei lucruri: sa ne rugam mai mult in fiecare zi, sa studiem mai 
mult in fiecare zi si sa facem lucrare misionara. Si aceasta este ceva care necesita efort din partea noastra, 
efort nu pentru a obtine mantuirea ci pentru a dezvolta un mod de a gandi diferit. 

In a doua parte a acestui studiu vom vorbi despre importanta filtrarii mintii noastre. Nevoia de a hrani 
natura divina a lui Cristos. O persoana care s-a convertit are doua naturi in interiorul sau. Cea veche care a 
murit in momentul convertirii dar care poate invia in orice moment si natura noua care este ca un copil nou 
nascut si are nevoie sa fie hranit pentru a se dezvolta. 

Natura pacatoasa este izvorul gandurilor rele iar natura lui Hristos este originea gandurilor bune. In 
mintea noastra vor exista ganduri bune sau rele in functie de natura care conduce viata. Si cea care va 
conduce va fi, cu siguranta, cea care va fi mai bine hranita. De aceea este importanta filtrarea gandurilor. 
Atata timp cat traim in aceasta lume, tot ce intra in mintea noastra prin cele 5 simturi, ne va hrani mintea. 
Daca dorim ca natura lui Hristos sa predomine si sa ne purifice gandurile trebuie sa filtram mesajele care 
patrund in mintea noastra. Cu alte cuvinte, suntem ceea ce vedem, auzim, citim pentru ca aceste informatii 
determina gandurile noastre, iar acestea, la randul lor, determina actiunile noastre. Iar actiunile determina 
comportamentul nostru. Nu putem sa avem ganduri bune daca ne alimentam mintea cu ganduri necurate. 
Dar daca de filtram gandurile si nu mai alimentam natura cea veche, aceasta va ramane moarta si nu ne va 
preocupa, nu ne va provoca asa cum se intampla atunci cand ea este vie, activa.



A treia parte a studiului ne vorbeste despre importanta de a fi atenti. 2 Cor 10:3-5 spune:

„Măcar că trăim în firea pământească, totuşi nu ne luptăm călăuziţi de firea pământească. Căci  
armele cu care ne luptăm noi, nu sunt supuse firii pământeşti, ci sunt puternice, întărite de Dumnezeu ca să 
surpe întăriturile. Noi răsturnăm izvodirile minţii şi orice înălţime, care se ridică împotriva cunoştinţei lui  
Dumnezeu; şi orice gând îl facem rob ascultării de Hristos.”

In acest text gasim doua idei interesante. Desi traim pe acest pamant, lupta in care suntem involucrati 
nu este pamanteasca. Satana nu vrea sa distruga doar corpul nostru ci si sufletul. De aceea trebuie sa fim 
atenti, sa observam daca cineva ne ataca trupul. Dar trebuie sa fim atenti la cel care vrea sa ne atace nu doar 
trupul ci mai ales sufletul. Care sunt armele care ne pot ajuta? Ideile si gandurile. Iar Satana va profita de 
fiecare ocazie pentru a ne face sa cultivam ganduri rele. Acesta este primul pas pentru a ajunge la un 
comportament rau. 

De exemplu, o persoana care munceste mult si nu are timp sa petreaca cu Dumnezeu in rugaciune si 
studiu, va fi intotdeauna obosita si va avea ganduri rele. O persoana care a suferit nedreptati in viata, care a 
fost tradata, are acelasi pericol. De aceea este foarte important sa invatam sa depindem de Dumnezeu in 
fiecare momet. Pavel ne sfatuieste in Filipeni 2:5

„Să aveţi în voi gândul acesta, care era şi în Hristos Isus.” 

Cum putem sa avem gandul lui Hristos? Atunci cand ramanem cu El, cand El locuieste in noi. Si ce 
inseamana acesta din punct de vedere practic? Sa ne rugam mai mult in fiecare zi, sa studiem mai mult 
Biblia si sa facem lucrare misionara. Nu exista alta solutie. Este singurul mod de a evita gandurile rele.

A patra parte a studiului ne vorbeste despre interdependenta capacitatilor fizice, mentale si spirituale 
ale fiintei umane. Omul nu este asa cum spuneau grecii antici. Ei considerau trupul si sufletul ca fiind doua 
entitati diferite. Biblia ne invata ca fiinta umana este integrata iar mintea, sufletul si trupul nu sunt 
considerate ca entitati separate. Asa spune Pavel in 1 Tesaloniceni 5:23:

„Dumnezeul păcii să vă sfinţească El însuşi pe deplin; şi: duhul vostru, sufletul vostru şi trupul 
vostru, să fie păzite întregi, fără prihană la venirea Domnului nostru Isus Hristos.”

Toata fiinta noastra inseamna fiinta intreaga. Acelasi cocept de unitate a fiintei umane este exprimat 
in 1 Corinteni 6:19-20:

„Nu ştiţi că trupul vostru este Templul Duhului Sfânt, care locuieşte în voi, şi pe care L-aţi primit de 
la Dumnezeu? Şi că voi nu sunteţi ai voştri? Căci aţi fost cumpăraţi cu un preţ. Proslăviţi dar pe Dumnezeu 
în trupul şi în duhul vostru, care sunt ale lui Dumnezeu.”

Pavel ne invata ca daca dorim sa il laudam pe Dumnezeu cu duhul nostru trebuie sa includem si 
trupul. Pentru ca atat trupul cat si duhul formeaza fiinta intreaga, exista o interdependenta intre cele doua 
entitati. De aceea noi nu credem ca atunci cand o persoana moare, duhul sau urca la cer iar trupul ramane 
ingropat. 

Reforma care incepe in minte prin schimbarea gandurilor trebuie sa se termine in trup prin 
schimbarea comportamentului. Lucrurile cele rele trec atunci cand ne predam Duhului Sfant. Gandurile cele 
vechi nu ne mai domina. Orice reforma autentica implica intreaga fiinta.

La finalul acestui studiu vom vorbi despre importanta de a marca diferenta, ca popor al lui 
Dumnezeu care sa straluceasca intr-o lume plina de intuneric. Isus a spus in Matei 5:13-15:



„Voi sunteţi sarea pământului. Dar dacă sarea îşi pierde gustul, prin ce îşi va căpăta iarăşi puterea 
de a săra? Atunci nu mai este bună la nimic decât să fie lepădată afară, şi călcată în picioare de 
oameni. Voi sunteţi lumina lumii. O cetate aşezată pe un munte, nu poate să rămână ascunsă. 5Şi oamenii n-
aprind lumina ca s-o pună sub obroc, ci o pun în sfeşnic, şi luminează tuturor celor din casă. Tot aşa să 
lumineze şi lumina voastră înaintea oamenilor, ca ei să vadă faptele voastre bune, şi să slăvească pe Tatăl 
vostru, care este în ceruri.”

Lumina noastra reprezinta faptele. Faptele nu ne mantuiesc dar lumea va stii ca suntem lumina si sare 
prin faptele noastre bune. Faptele reprezinta comportamentul. De aceea, daca lumina dintr-un sfesnic se 
stinge, trebuie aprinsa din nou. Daca o biserica incepe sa se stinga, lumina ei trebuie sa fie aprinsa din nou. 
Redesteptarea autentica duce la reforma. In primul rand la reforma interioara a mintii si apoi, ca rezultat, la 
reforma comportamentului. Nu putem sa ajungem la extreme sau sa inversam ordinea, gandindu-ne ca 
reforma interioara este cea mai importanta. Sau sa incepem reforma pe dinafara, uitand de cea interiorara. 
Pentru Hristos ambele sunt importante. Reforma exterioara este rezultatul reformei interioare. 

Biserica mondiala este motivata prin aceste studii sa traiasca o redesteptare autentica. Iar cel mai rau 
lucru care s-ar putea intampla este sa incep sa ma uit la cei de langa mine. Orice reforma incepe de la mine, 
nu de la cei de langa mine. Daca Dumnezeu face minunea schimbarii comportamentului si gandurilor mele, 
fratele meu care este langa mine, va fi motivat sa faca acelasi lucru. Nu ii ajutam pe ceilalti sa se schimbe 
prin predicile pe care le spunem in biserica ci prin exemplul vietilor noastre transformate prin Hristos.

Domnul sa te binecuvanteze!

 


